



The Future of Alternative Dispute Resolution – A Qatari Perspective

The New Qatar Arbitration Law No. (2) of the year 2017 (Pros and Cons)

Ahmed Sayed Ahmed Mahmoud*

College of Law, Qatar University, Doha, Qatar

*Email: amahmoud@qu.edu.qa

Abstract

The Qatari economy is considered as one of the most dynamic and fastest-growing economies in the world. Consequently, the State of Qatar has become one of the main countries attracting foreign investors. This is indeed the outcome of the efforts made to adjust the national laws in order to meet the needs of international investors and to modernize the economy to achieve the Qatar National Vision 2030. It is expected that FIFA World Cup 2022 will be an impetus to realize this vision.

Under these circumstances, Qatar had to adopt a new perspective on arbitration as an alternative means to settle disputes and to keep pace with international economic developments. This initiative was accelerated with the ratification of "The New York Convention on the Recognition and Enforcement of Foreign Arbitral Awards" and made part of the Qatari legal system by the Amiri Decree No. (3) of the year 2003.

Moreover, many countries around the world are adopting the UNCITRAL Model Law on International Commercial Arbitration (1985); along with the amendments adopted in 2006. The United Nations called upon its member states to take into account this model law when passing national legislation. Many countries adopted -fully or partially- the provisions of the UNCITRAL model.

In this respect, some questions may be raised: Did the New Qatar Arbitration Law No. (2) of the year 2017 answer the call of the United Nations? Does the new law adopt new trends of the rules governing the international commercial arbitration? Would this new law attract investors as per

Cite this article as: Mahmoud ASA. The New Qatar Arbitration Law No. (2) of the year 2017 (Pros and Cons), International Review of Law, The Future of Alternative Dispute Resolution – A Qatari Perspective Conference Proceedings 2017:9 <http://dx.doi.org/10.5339/irl.2017.ADR.9.pp1-3>

Qatar national vision? What are the manifestations of the new arbitration perspective in the new law compared to the repealed arbitration rules?

Keywords: Arbitration, Law No. (2) of the year 2017, International Commercial Arbitration, the new Qatar Arbitration Law, the UNCITRAL



مستقبل الطرق البديله لفض المنازعات - منظور قطري

قانون التحكيم القطري الجديد رقم (2) لسنة 2017 (ما له وما عليه)

أحمد سيد أحمد محمود

كلية القانون، جامعة قطر الدوحة، قطر
بريد إلكتروني: amahmoud@qu.edu.qa

يعدّ اقتصاد دولة قطر من أكثر الاقتصادات حيوية، وأسرعها نموًا في العالم، حيث إن حجم نموه في تزايد مستمر. ونتيجة لذلك أصبحت دولة قطر من أهم الدول التي يلجأ إليها المستثمرون الأجانب. وما هذا إلا نتاج الجهود التي بذلت في تعديل التشريعات الوطنية لتتلاءم مع احتياجات المستثمر الأجنبي، وتحديث جميع المجالات التنموية في الدولة، تنفيذًا وانطلاقًا مع رؤية قطر الوطنية 2030. ويتوقع أن تكون نهائيات كأس العالم لكرة القدم 2022 حافزًا لتطبيق هذه الرؤية.

وفي ظل تلك الظروف، كان على دولة قطر أن تنظر نظرة جديدة إلى التحكيم، كوسيلة بديلة للقضاء لفض المنازعات، تناسب نداعيات الاقتصاد العالمي، خصوصًا بعد أن أخذت دولة قطر خطوة التصديق على «اتفاقية نيويورك الخاصة بالاعتراف وتنفيذ أحكام المحكمين الأجنبية»، وجعلها جزءًا من نظامها القانوني، وذلك بمقتضى المرسوم الأميري رقم (29) لسنة 2003، المعمول به اعتبارًا من 15/3/2003، وأصبحت تشريعًا نافذًا واجب التطبيق في دولة قطر.

كذلك، يتجه العالم دائمًا إلى الأخذ بالنظام الموحد للتحكيم التجاري الدولي، الذي أقرته الجمعية العامة للأمم المتحدة في شكل قانون نموذجي موحد للتحكيم التجاري الدولي، يُسمى: قانون الأونسيترال النموذجي للتحكيم (UNCITRAL Model Law) التجاري الدولي (1985)، مع التعديلات التي اعتمدت في عام 2006. وقد دعت الأمم المتحدة دولها الأعضاء إلى وضع هذا القانون النموذجي في الاعتبار عند إصدار التشريعات الوطنية، وتبنت كثير من الدول - كليًا أو جزئيًا - أحكام هذا القانون الموحد.

وهناك بعض التساؤلات المثارة: هل لبني قانون التحكيم القطري الجديد رقم (2) لسنة 2017 دعوة الأمم المتحدة؟ هل يتضمن القانون الجديد الاتجاهات الحديثة في قواعد التحكيم التجاري الدولي؟ هل هذا القانون الجديد قانون جاذب للمستثمر، تنفيذًا لرؤية قطر الوطنية؟ ما مظاهر النظرة الجديدة للتحكيم في القانون الجديد مقارنة بقواعد التحكيم الملغاة في قانون المرافعات؟

الكلمات المفتاحية: تحكيم، قانون رقم (2) لسنة 2017، تحكيم تجاري دولي، قانون التحكيم الجديد، الأونسيترال